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Senem Çağla Bilgin : Siyah Beyaz Sanat Galerisi ile ilişkiniz nasıl başladı? 

Hüsamettin Koçan : 1990’lı yıllara doğru İstanbul merkezli sanat trafiğimin Türkiye 
coğrafyasında yaygınlaşması konuları zihnimi meşgul ediyordu. Bu nedenle de 
Ankara, İzmir gibi büyük kentlerin potansiyeli nedir düşüncesi ile bu potansiyelin 
dayandığı kaynaklar üstünde bir ön değerlendirme gereksinimi duydum. Bu 
aşamada, dikkatimi çeken önemli kurumlardan birisi Ankara Siyah Beyaz Sanat 
Galerisi’ydi. Nitekim hemen bu tarihlerde sanat pazarının oluşturulması ve yeni 
tüketici kitlelerin üretilmesi sorununun çözümü olarak sanat fuarı düzenledik. 
Siyah Beyaz ile yoğun bir temas süreciydi bu. Daha sonra Faruk Sade’nin kişisel, 
açık, net ve ödünsüz tavrından etkilendim, Sade ailesi ile aramızda bir güven ve 
dostluk ilişkisi başladı. Siyah Beyaz’ın mevcut güncel aktörlere yönelik ödünsüz 
tutumu ve kendisine inşa ettiği kimlik bu ilişkimizi daha da derinleştirdi. Daha 
sonra Siyah Beyaz’la sanatçı olarak ilişkilerimiz başladı. Aktif olarak 25 - 30 yıllık 
bir ilişkiden söz ediyoruz. Bizim sanat ortamımız için böyle bir sürecin 
tüketilmemiş olması anlamlıdır. Bu sürecin kaynağı tutarlı, sürekli ve ödünsüz bir 
kurumsal kimlik. Kuşkusuz, bu kimliği yaratan insanların, ulaştıkları derinliği tüm 
bu değerlendirmenin ana malzemesi olarak görmek gerekir.

S.Ç.B. : Kurucusu olduğunuz, 2014 Avrupa Konseyi Müze Ödülü’nü alan Baksı 
Müzesi 10. yılını kutluyor. Proje ilk etapta yalnız bir konak ve kütüphane fikriyle 
başlamışken, bugün gerçekleştirdiği sergi ve etkinliklerin yanı sıra sergi salonları, 
konferans salonu, kütüphanesi, konukeviyle uluslararası platformlarda yer alan 
diğer müzeler ile eşit olanaklara sahip. Bize Baksı’dan bahsedebilir misiniz?

H.K. : Baksı Müzesi aslında bir risk projesidir. Sanatın belli merkezlerde sıkışıp 
kalmasına, öğrenciliğimden bu yana hep itirazım olmuştur. Bu itiraz, bir sanatçı 
ve akademisyen olarak sanatı merkezin dışına taşımak gibi bir adımın atılması 
gerektiğine inandığımdandır. Onun için de Anadolu’da sergiler açtım, etkinlikler 
düzenledim, geri dönerek hatırlayacak olursak 1990’larda bir konteyneri sanat 
galerisine dönüştürerek Diyarbakır, Van, Erzurum ve Bayburt güzergâhında 
“Müzesini Düşleyen” sergi projesiyle, Anadolu coğrafyasına ulaşmak, 
düşüncesini gerçekleştirdim. Bundan önce Selçuklu Tersanesi’nde bir kişisel 
sergi düzenledim. Daha sonra büyük deprem sırasında bir tank çadırı sanatla 
terapi amaçlı “Sanat Çadırı” projesi ile İzmit Mehmetçik çadır kentte 
gerçekleştirildi. Onu Çankırı Tuz Mağarasında açtığım “Tuz Tadı” başlıklı bir 
sergi izledi. Bu etkinlikler sırasında Anadolu coğrafyasına yayılmanın, yeni bir 
izleyici kitlesiyle tutkulu bir buluşma sağladığını gördüm. Baksı Müzesi bütün bu 
birikimin ardından periferiye bir kültür kurumu kazandırmak noktasına taşıdı 
beni. Aslında Baksı Müzesi’nin gerçekleşmesinde doğduğu toprağa hasret 
babamın, 1987’de son yolculuğunu köyünde noktalama iması etkili oldu. Babamı 
köyüne götürdüğümde, benim de doğduğum o köy, bir kültür erozyonu tarafından 
savrulmuş olduğu gerçeği ile beni karşıladı. Bu karşılaşma öncelikli olarak 
geleneksel kurumlardan biri olan ve artık örnekleri bulunmayan köy konağı inşa 
etme konusunda girişimlerde bulunmamı sağladı. Daha sonra bu görüş adım adım 
bir müzeye dönüştü. Baksı Müzesi merkeze ve geleneksel müzecilik anlayışına 
alternatif bir programla, akademik sınırları zorlayan, kendi kimliğini üreten bir 
müze olarak interdisipliner bir konsepte sahip ve bu konsept Avrupa Konseyi 
tarafından, müzecilik açısından ilham verici bir örnek olarak büyük bir kabul 
gördü ve desteklendi.

Baksı düşüncesi, yaşamla yaratıcılık arasındaki ilişkiyi bir araya getirerek, 
sınıflandırma yerine eşit yan yana gelişleri sağlayan, yani günümüz sanatı ile 
etnografik olanları bir araya getiren onları eşit bir biçimde izleyiciye sunan, 
aralarındaki ortak çabanın yaratıcılık olduğunu işaret eden ve bunu izleyici ile 
demokratik bir biçimde paylaşan yeni bir model oluşturdu. Tüm bunlar ve 
müzenin göç veren bir bölgede oluşu, bu bölge insanına kendi topraklarını ve 
değerlerini terk etmeden sürdürülebilir, insani bir hayat yaşamalarını öneriyor. Bu 
doğrultuda üretim birimleri kurarak, istihdam imkânları sağlamaya çalışıyor. Bu 
gerçekleri göz önüne aldığımızda, Baksı bir müze olarak kendi konseptini 
yaşamdan alıyor diyebiliriz. Tabi başka bir konu sanatçıların Baksı Müzesine 
sağladıkları, koşulsuz destektir. Bu desteğin boyutları, bize önemli bir günümüz 
sanatı koleksiyonu kazandırmıştır. Bu aşamada, Baksı sanatçıların müzesidir 
diyebileceğimiz gibi gurbetçilerin, çocukların, kadınların ve bu bölgede 
yaşayanların da müzesidir diyebiliriz. Özetle Baksı Müzesi,  seyirlik bir müze 

olarak kendisini sınırlamak yerine, yaşama yanıt üretebilecek bir yapılaşmaya 
inanmıştır. Bu inanç ile müzemiz,  atölyeleri, kütüphanesi ve konuk evleri ile bir 
katılım alanı olarak Çoruh nehrinin ışıltılı akışı ve Soğanlı dağlarının derin 
manzarasına katılarak, geçmişe, bugüne ve geleceğe yönelik bir kimlik 
oluşturmuştur. 

S.Ç.B. : Son dönemde açılan galeri sayısına oranla, müze sayılarında aynı artışın 
olmadığını söyleyebiliriz. Öte yandan bir bütünün parçası olan bu dinamiklerin 
birbirinden kopuk bir izlenimi de söz konusu. Türkiye’de galeri ve müze arasındaki 
denge ve iletişim biçimi hakkında gözlemleriniz, yorumlarınız nelerdir? 

H.K. : Galericilik tarihimiz özellikle özel müzeler tarihi ile karşılaştırılınca daha 
eskilere dayanır. Özel müzeler 2000’li yılların sonunda açılmaya başlamış ve bu 
sayılar giderek artmıştır. Özel müzelerin sanatımız açısından önemli katkıları 
olduğunu düşünüyorum. Bu müzelerin sanat ortamımızın en önemli aktörlerinden 
biri olarak İstanbul Bienali’nin takındığı avangard tavır ve bu tavrın oluşturduğu 
uluslararası ilgiyi, tabana yayma konusunda önemli işlevler üstlenmişlerdir. Bu 
arada 1990’lı yıllarda kurduğumuz ilk sanat fuarını takip eden yeni fuarlar, 
günümüz sanatına yönelik ilginin artmasını sağlamıştır. Tabi ki bu aşamada 
müzayede kurumlarının sanat ortamı için yarattığı spekülatif pazar algısının yanı 
sıra giderek artan galeri sayıları şu ya da bu biçimde izleyicinin artmasını ve 
koleksiyonerlik alanının gelişmesini sağlamıştır. Sanat galerileri ile müzeler 
arasındaki ilişkiden söz edecek olursak; böyle bir yüzleşmenin galeriler lehine bir 
sonuç çıkarabileceğini düşünüyorum. Çünkü galericilik doğası gereği amatörler 
dünyasına açık bir yapıdır. Bu yapı her seviyeden galerinin etkinlik göstermesine 
olanak sunar. Bu amatör ağırlıklı dünyanın kurumsallaşması, uluslararası ilişkiler 
geliştirmesi ve yeni koleksiyoner kuşağın yetiştirilmesi konusunda önemli bir etkisi 
olduğunu söyleyemeyiz. Bu nedenle 1990’da İstanbul Sanat Fuarını kurduk. Ve 
bugün sayıları çoğalan fuarlar aracılığı ile Galeri-Müze Galeri-Koleksiyoner ilişkisi 
ileri düzeyde gerçekleştiriliyor diye düşünüyorum. Bu ilişkinin daha ileri düzeye 
ulaşabilmesi için etkin ve tutarlı galerilerin çoğalması gerekiyor.

S.Ç.B. : Sanatçı ve akademisyen kimliklerinizin birbirini beslediği, ayrıldığı veya 
çatıştığı noktalar oluyor mu?

H.K. : Elbette oluyor. Sanat ortamına dikkatle baktığımızda yakın tarihlere kadar, 
akademinin sanat ortamının belirleyicisi olduğunu görebiliriz. Ancak son yıllarda 
akademik dünyanın, sanat ortamındaki gücünün belirleyiciliğinden söz edemeyiz. 
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Çünkü akademi dünyası aynı zamanda bir bürokrasi dünyasıdır. Muhafazakâr 
bürokrasinin günümüz dinamizmini anlamlandırma konusunda yeterli üretim ve 
yenilenmeyi sağladığı söylenemez,  zamana, çalışmaya ve sisteme yönelik 
belirleyici tavırları vardır. Benim akademisyen olarak bu belirleyicilik dışına 
çıkma çabalarım akedemia tarafından yakından biliniyor. Ancak bu alana 
ayırdığım zamanın sanat için ayıracağım zamanın önüne geçtiğini düşünüyorum. 
Tek avantajı ise genç kuşakla temas kurmanızı kolaylaştıran yanıdır. O nedenle 
büyük sergiler açabilme konusunda bazı imkânlar sağladığını da belirtmeliyim. 

S.Ç.B. : Siyah Beyaz Sanat Galerisi’nde 09.10.2015 – 17.11.2015 tarihleri arasında 
gerçekleşecek “Pencere” isimli serginizden bize biraz bahsedebilir misiniz?

H.K. : Sanatçı olarak her zaman sergilerimin bir üst başlığı olsun isterim. Bu 
serginin üst başlığı Pencere, aslında kavramsal bir çerçevedir. Pencere bir için 
dışa bakışıdır. Varlık nedeni iç yaşamı aydınlatmak, çevre ile iç mekân arasında 
bir geçirgenlik sağlayabilmektir. Başka bir deyişle pencere iç mekânda yaşayan 
bireyin, bireylerin hem kendi özel hayatları için bir örtüdür, hem de onları dış 
mekâna bağlayan bir çıkıştır. Bireyin kendini koruyarak kendi mekânından 
yaşamı izlemesine olanak sunan bir yapı elemanı olmanın ötesinde, izleme ve bir 
okuma alanıdır. Sokaktaki yaşamlar, sevinçler, acılar, terk edilişler ve sizi mutlu 
edecek kurguları izleyebileceğiniz bu alan, size olağanüstü bir tanıklık olanağı 
sunar. Bu nedenle pencere; sürekli kılık değiştirir ve pencere sizin arzunuz 
doğrultusunda açılır, kapanır, renklenir ve solar. Benim için pencere yaşadığımız 
dünyaya bakışın çerçevesidir. Bu sergide yaptıklarıma bakabileceğim bir pencere 
kullandım. Bu pencerenin istediğim alanlarını perdeleyerek yeni bir mesafe 
yarattım. Teknik olarak daha önce kullandığım kitsch malzemelerden 
yararlanarak günümüzde yaşadığımız kaosun tedirginliğini ve yitirdiğimiz 
mitolojiyi yeniden kurgulamaya çalıştım. 

S.Ç.B. : Sergide yer alan eserlerinizin oluşma süreci ile ilgili bilgi verebilir misiniz?

H.K. : Her zaman bir ön düşünce ve taslakla yola çıkarak, tuvalin önüne geçip bu ön 
düşüncenin büyük ölçeğe taşınması söz konusu olur. Ancak bu süreç bir fotokopi 
süreci değildir.  Taslak benim için bir başlama noktasıdır. Elbette burada 
görselleşecek olan düşüncenin gerek duyduğu materyaller yavaş yavaş ilk 
düşünceyi şekillendirirken eylemin doğası gereği yaratıcı süreç devreye girer, bu 
süreçte bazen ilk başlama noktasının çok uzağına doğru yolculuk başlayabilir. Bu 
çetin bir süreçtir. Bazen önümüzün tıkandığı olur, o zaman resmin karşısında 
malzemeyi bir kenara bırakıp, resmin soğumasını, sizin ise resim karşısında uzun 
süre düşünmenizi resim size önerir, bu bir çekişme halidir. Aslında sanat yapmanın 
en kaotik ve çekici zamanı da budur. Belleğinize geri dönersiniz öteki resimlerinize 
yeniden bakma gereksinimi duyarsınız, tekrar dönüp hesaplaşma alanına yola 
çıkarsınız. 

S.Ç.B. : Eserlerinizde malzemenin önemi nedir? Eser ile malzeme arasında nasıl bir 
bağlantı var?

H.K. : Aslında biraz önce iki sorunuzu da yanıtlarken bu konuya değindiğimi 
düşünüyorum. Resimde malzeme dilin omurgasıdır. Bu omurga size ait olmalı, 
sizin sözcüklerinizin müziğe dönüşmesi için ve aidiyete ulaşabilmesi başka bir 
deyişle özgün bir dile dönüşmesi için kullanılan malzeme, önemli bir paya sahiptir. 

Herkesin kullandığı bir teknikle elbette yeni şeyler söylenebilir, ama yeni bir 
malzeme sizin dilinize yeni bir enerji katar. Bu açıdan özgün bir teknik, özgün bir 
dil, yeni bir malzeme kullanımıyla yakından ilişkilidir. 

S.Ç.B. : Selçuklu Alanya tersanesi, tuz mağarası gibi alanlarda gerçekleşen 
sergilerinizin yanı sıra, Baksı Müzesi’nin lokasyonunu da göz önünde 
bulundurursak;  projelerinizin, eserlerinizin ve sizin “mekân” kavramına bakış 
açınızı öğrenebilir miyim? 

H.K. : Sanat bir düşünce meselesidir: sanatçıyı sadece alışıldık mekânlarda, alışıldık 
ölçülerle, alışıldık biçimlerle algılamak alışkanlığı, sanat pazarının sığındığı ve 
sanatın yalnızca metalaştırma düşüncesinin öne çıkardığı bir durumdur. Sanat, 
eğer yaratıcılıksa ki öyledir, sanat eğer risk almaksa ki öyledir, sanatçının farklı 
mekânlarda olma ve farklı bir sanat coğrafyası yaratabilmesi ve insanla farklı 
insanlarla buluşabilmesi hemen öyle kolayca üstünden geçebileceğimiz bir konu 
değildir. Bu nedenle sanatçının işaret ettiği mekânın daha önceki sorularınız 
içinde geçen ve benim çok üstünde durmadığım ideolojinin ta kendisidir. Bu 
arayış bir itirazdır, bu arayış bir kafa tutmadır, bu arayış bir soru açmaktır o 
nedenle mekânla sanat arasındaki ilişkinin tutarlı bir bağı olduğunu 
düşünüyorum, bu düşüncem yaptığım bütün işlerime de yansır.

S.Ç.B. : Gelecek dönemde gerçekleştirmeyi planladığınız diğer projeleriniz nelerdir?

H.K. : Çok sayıda proje söz konusu. Üretimin odağını Baksı’ya taşımak ki oralarda 
büyük atölyeler var bir arınma noktasıdır orası. Ulusal ve uluslararası ölçekte bazı 
sergi girişimleri söz konusu ve bazı yayınlarla, yaratma eylemine devam 
edeceğim.

S.Ç.B. : Son yıllardaki çağdaş sanat piyasasını; sanatçı, galeri ve koleksiyoner 
açısından değerlendirebilir misiniz? Bu bağlamda galerilerin duruşu hakkında neler 
söyleyebilirsiniz?

H.K. : Daha önceki bölümlerde sanat pazarının oluşturulması konusundan söz 
etmiştik. Bu soruna daha yakından bakacak olursak sanat pazarının tatminkâr bir 
açılım ürettiği söylenemez. Ancak bu alanda bazı gelişmelerin olmadığını da 
iddia edemeyiz. 2000’den sonra kurulan özel müzeler, sanat fuarları, organize 
tanıtım etkinlikleriyle sanat alanının daha da güncelleşmesi sağlanmıştır. Buna 
paralel olarak uluslararası bazı desteklerle kendi sınırlarını genişletmek istiyor. 
Sermaye sanata yönelik koleksiyonerlik konusunun, varlığının bir nedeni olarak 
algılamaya başladı. Bir bakıma moda gibi değerlendirebileceğimiz uluslararası 
etkinliklerle yoğun katılımlar, sanatsal olmaktan daha çok ben oradayım 
düşüncesinde ve böylece yeni bir ortam yaratma çabalarına bağlı olsa da, 
tamamen yararsız olmaz. Tüm bu ortamda galericiler, izleyici - sanatın arasındaki 
köprü rollerini tam olarak üstlenmiş değiller. Bazı önemli galericiler moda 
oluşumu karşısında direnç oluşturarak izleyiciye mesajlar sunuyorlar. Bütün 
bunları göz önüne aldığımızda galericilik, içe dönüklük, spekülasyon ve kalite 
sorunlarıyla çevrili bir süreç yaşıyor. Nitelikli galeriler bu sürecin aşılması 
konusunda önemli bir misyon oluştururlar. Bence galerici, sanatçı ya da sanat 
eseri - izleyici arasında köprü inşa etme süreci yaşıyor. Bu süreç ciddi galerilerin 
dirençleriyle her geçen gün daha pozitif bir alana evrilmektedir.
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sergi izledi. Bu etkinlikler sırasında Anadolu coğrafyasına yayılmanın, yeni bir 
izleyici kitlesiyle tutkulu bir buluşma sağladığını gördüm. Baksı Müzesi bütün bu 
birikimin ardından periferiye bir kültür kurumu kazandırmak noktasına taşıdı 
beni. Aslında Baksı Müzesi’nin gerçekleşmesinde doğduğu toprağa hasret 
babamın, 1987’de son yolculuğunu köyünde noktalama iması etkili oldu. Babamı 
köyüne götürdüğümde, benim de doğduğum o köy, bir kültür erozyonu tarafından 
savrulmuş olduğu gerçeği ile beni karşıladı. Bu karşılaşma öncelikli olarak 
geleneksel kurumlardan biri olan ve artık örnekleri bulunmayan köy konağı inşa 
etme konusunda girişimlerde bulunmamı sağladı. Daha sonra bu görüş adım adım 
bir müzeye dönüştü. Baksı Müzesi merkeze ve geleneksel müzecilik anlayışına 
alternatif bir programla, akademik sınırları zorlayan, kendi kimliğini üreten bir 
müze olarak interdisipliner bir konsepte sahip ve bu konsept Avrupa Konseyi 
tarafından, müzecilik açısından ilham verici bir örnek olarak büyük bir kabul 
gördü ve desteklendi.

Baksı düşüncesi, yaşamla yaratıcılık arasındaki ilişkiyi bir araya getirerek, 
sınıflandırma yerine eşit yan yana gelişleri sağlayan, yani günümüz sanatı ile 
etnografik olanları bir araya getiren onları eşit bir biçimde izleyiciye sunan, 
aralarındaki ortak çabanın yaratıcılık olduğunu işaret eden ve bunu izleyici ile 
demokratik bir biçimde paylaşan yeni bir model oluşturdu. Tüm bunlar ve 
müzenin göç veren bir bölgede oluşu, bu bölge insanına kendi topraklarını ve 
değerlerini terk etmeden sürdürülebilir, insani bir hayat yaşamalarını öneriyor. Bu 
doğrultuda üretim birimleri kurarak, istihdam imkânları sağlamaya çalışıyor. Bu 
gerçekleri göz önüne aldığımızda, Baksı bir müze olarak kendi konseptini 
yaşamdan alıyor diyebiliriz. Tabi başka bir konu sanatçıların Baksı Müzesine 
sağladıkları, koşulsuz destektir. Bu desteğin boyutları, bize önemli bir günümüz 
sanatı koleksiyonu kazandırmıştır. Bu aşamada, Baksı sanatçıların müzesidir 
diyebileceğimiz gibi gurbetçilerin, çocukların, kadınların ve bu bölgede 
yaşayanların da müzesidir diyebiliriz. Özetle Baksı Müzesi,  seyirlik bir müze 

olarak kendisini sınırlamak yerine, yaşama yanıt üretebilecek bir yapılaşmaya 
inanmıştır. Bu inanç ile müzemiz,  atölyeleri, kütüphanesi ve konuk evleri ile bir 
katılım alanı olarak Çoruh nehrinin ışıltılı akışı ve Soğanlı dağlarının derin 
manzarasına katılarak, geçmişe, bugüne ve geleceğe yönelik bir kimlik 
oluşturmuştur. 

S.Ç.B. : Son dönemde açılan galeri sayısına oranla, müze sayılarında aynı artışın 
olmadığını söyleyebiliriz. Öte yandan bir bütünün parçası olan bu dinamiklerin 
birbirinden kopuk bir izlenimi de söz konusu. Türkiye’de galeri ve müze arasındaki 
denge ve iletişim biçimi hakkında gözlemleriniz, yorumlarınız nelerdir? 

H.K. : Galericilik tarihimiz özellikle özel müzeler tarihi ile karşılaştırılınca daha 
eskilere dayanır. Özel müzeler 2000’li yılların sonunda açılmaya başlamış ve bu 
sayılar giderek artmıştır. Özel müzelerin sanatımız açısından önemli katkıları 
olduğunu düşünüyorum. Bu müzelerin sanat ortamımızın en önemli aktörlerinden 
biri olarak İstanbul Bienali’nin takındığı avangard tavır ve bu tavrın oluşturduğu 
uluslararası ilgiyi, tabana yayma konusunda önemli işlevler üstlenmişlerdir. Bu 
arada 1990’lı yıllarda kurduğumuz ilk sanat fuarını takip eden yeni fuarlar, 
günümüz sanatına yönelik ilginin artmasını sağlamıştır. Tabi ki bu aşamada 
müzayede kurumlarının sanat ortamı için yarattığı spekülatif pazar algısının yanı 
sıra giderek artan galeri sayıları şu ya da bu biçimde izleyicinin artmasını ve 
koleksiyonerlik alanının gelişmesini sağlamıştır. Sanat galerileri ile müzeler 
arasındaki ilişkiden söz edecek olursak; böyle bir yüzleşmenin galeriler lehine bir 
sonuç çıkarabileceğini düşünüyorum. Çünkü galericilik doğası gereği amatörler 
dünyasına açık bir yapıdır. Bu yapı her seviyeden galerinin etkinlik göstermesine 
olanak sunar. Bu amatör ağırlıklı dünyanın kurumsallaşması, uluslararası ilişkiler 
geliştirmesi ve yeni koleksiyoner kuşağın yetiştirilmesi konusunda önemli bir etkisi 
olduğunu söyleyemeyiz. Bu nedenle 1990’da İstanbul Sanat Fuarını kurduk. Ve 
bugün sayıları çoğalan fuarlar aracılığı ile Galeri-Müze Galeri-Koleksiyoner ilişkisi 
ileri düzeyde gerçekleştiriliyor diye düşünüyorum. Bu ilişkinin daha ileri düzeye 
ulaşabilmesi için etkin ve tutarlı galerilerin çoğalması gerekiyor.

S.Ç.B. : Sanatçı ve akademisyen kimliklerinizin birbirini beslediği, ayrıldığı veya 
çatıştığı noktalar oluyor mu?

H.K. : Elbette oluyor. Sanat ortamına dikkatle baktığımızda yakın tarihlere kadar, 
akademinin sanat ortamının belirleyicisi olduğunu görebiliriz. Ancak son yıllarda 
akademik dünyanın, sanat ortamındaki gücünün belirleyiciliğinden söz edemeyiz. 

Senem Çağla Bilgin :  How did your relationship start with Siyah Beyaz Art Gallery?

HÜSAMETTİN KOÇAN  : Towards the 1990s, the issue of my İstanbul based art traffic 
spreading in the geography of Turkey was occupying my mind. For this reason, with 
the thought of how much potential these big cities like İzmir and Ankara have, I felt 
the need to evaluate on these sources that this potential depends on. At this stage, 
one of the important establishments that caught my eye was Siyah Beyaz Art 
Gallery in Ankara. Hence, during these dates, we organized an art fair as a solution 
for creating the art market and new consumer groups. This was an intense contact 
process with Siyah Beyaz. Later on, I was impressed with Faruk Sade's personal 
and explicit, hard-line attitude and alongside with friendship, a trust relationship 
started with the Sade family. Siyah Beyaz's uncompromising attitude towards 
existing actors and its self -created identity deepened this relationship even more. 
Afterwards, my relationship as an artist began in Siyah Beyaz. Actively, we are 
talking about a 25-30 year relationship. It is significant that this kind of process has 
not been consumed for our art environment. The source of this process is a 
corporate identity that is consistent, continuous and uncompromising. Without a 
doubt, we need to see the depth of the people who created this identity, as the main 
equipment of all this assessment. 

S.Ç.B. : Baksı Museum, which you are the founder of and received the European 
Council Museum Award 2014, is celebrating its 10th anniversary. At the first stage, 
the project started with the idea of just a library and a mansion. However, today, 
with its exhibitions and activities as well as showrooms, conference room, library 
and guest house, it has the equal opportunities as the other museums in 
international platforms. Could you talk to us about Baksı? 

H.K. : As a matter of fact, Baksı Museum is a risk project. Since my student days, I've 
always objected to Art getting stuck just in certain centers. The reason behind this 
objection is that I believe as an artist and academician that a step, like transferring 
the art outside the center, should be taken. Therefore, I held exhibitions in Anatolia 
and organized events. When looking back, in the 1990s, I turned a container into an 
art gallery and reached the Anatolian territories with the exhibition "Müzesini 
Düşleyen" (Dreamer of her Museum) on the way to Diyarbakır, Van, Erzurum and 
Bayburt.  Before this, I held a personal exhibition in Seljuk shipyard. Later on, 
during the major earthquake, the "Art Tent" project was actualized in İzmit 
Mehmetçik (Robin) city in an actual tank tent for a therapeutic purpose with the art. 
Then this is followed by my exhibition called "Tuz Tadı" (Taste of Salt) which was 
held in Çankırı salt cave. In the course of these activities, I realized that this 
enlargement towards Anatolia enabled a passionate meeting with the audience. 

After all this cumulation, Baksı Museum carried me to a point where a culture 
foundation was gained in periphery. In fact, in the process of executing Baksı 
Museum, my father's farewell in his village in 1987 who had longing for home town, 
was a statement point. When I took my father to his village, where I was also born 
in, I was exposed to a cultural erosion. Initially, this helped me to attempt on 
building a village mansion, which is one of the traditional institutions and no 
longer exists. Thereafter, this vision gradually started to turn into a museum. Baksı 
Museum, with an alternative program towards the center and the traditional 
museology sense, has an interdisciplinary concept as a museum that pushes 
academical limits, constitutes its own identity. And this concept gained recognition 
and supported by the European Council as an inspirational example in terms of 
museology. The idea of Baksı, by gathering the relationship between life and 
creativity, created a new model that goes equally hand in hand instead of 
classification, that is to say, it brings the modern-day art and the ethnographic ones 
together and presents them equally to the audience. It also constitutes a model that 
points out that the creativity is the common effort between them and shares this 
democratically with the audience. All of this and the Museum located in an 
emigrant region, suggests to the people of the region that they should live a humane 
and sustainable life without losing their values and walking away from their own 
land. In this direction, by building production units, it tries to provide employment 
opportunities. When we consider these facts, we can say that Baksı, as a museum, 
takes its own concept from the life itself. Of course, another subject is the 
unconditional support of the artists for Baksı Museum. The dimensions of this 
support got us an important, modern-day art collection. At this stage, we can not 
only say that Baksı is a museum of the artists but also it is the museum of the ones 
living away from home, children, women and of those who live in this region. In 
brief, Baksı Museum believed in a structuring that responses to life, instead of 
limiting itself as an observation museum. With this belief, our museum has 
constituted an identity for the past, present and the future with its workplaces, 
library and guest houses by joining the view of Soğanlı Mountains and the 
sparkling stream of the Çoruh River as a participation space. 

S.Ç.B. : When we compare the number of museums to the amount of galleries that are 
opened in the recent period, we can say that the increase is not the same. On the 
other hand, the point in question is also about the disconnection of these dynamics 
from each other, which are an integral part of the whole. What are your 
observations and comments on the mode of balance and communication between 
the gallery and the museum in Turkey? 
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H.K. : When it is compared to the history of private museums, our history of Gallery 
work goes long way back. Private museums were opened in the late 2000s and these 
numbers gradually increased. I believe that the private museums make important 
contributions in terms of our art. These museums as one of the important actors of 
our art environment, take on a great task of extending the avant-garde attitude that 
the Istanbul Biennial strikes and this attitude's impact on the international attention 
onto the base. In the meantime, following the first art fair that we organized in the 
1990s, new fairs attracted considerable attention for our modern-day art. At this 
point, right along with the speculative market perception that the auction institu-
tions create for the art environment, it goes without saying that ever increasing 
galleries caused one way or the other to an increase in the number of audience and 
helped the collecting field to improve. If we talk about the relationship between art 
galleries and museums, I think that this kind of confrontation may draw a conclu-
sion in favor of the galleries. Because the gallery is open to the world of amateurs 
by nature. This offers every gallery at any level with the opportunity to display 
activity. We cannot say that this amateur heavy world has a huge impact on being 
institutionalized, developing international relations and raising a new collector 
generation. This is why we established the Istanbul Art Fair in 1990. And I think 
that the relationship of Gallery-Museum and Gallery-Collector is performed at 
advanced level through increasing fairs today. Consistent galleries need to increase 
so that this relationship could go further. 

S.Ç.B. : Are there any points of your academic and artistic identity where they are 
affected from one another? or any points where your creative power is restricted?

H.K. : Of course, there are. When we take a closer look at the art environment until 
recent history, we can see that the academy is the determiner of the art environment. 
However, we cannot talk about the decisiveness power of the academy on the art 
environment in recent years. Because, the world of academy is a world of bureau-
cracy at the same time. It can be said that the conservative bureaucracy is not 
sufficient enough to classify today's dynamics. It does not provide enough produc-
tion and innovation. It has some determining attitudes aimed at the time, work and 
the system. My attempts on stepping outside this determination zone as an academi-
cian is closely known by the Academia. But I think that the time I spare for this takes 
precedence over the time I spare for art. The only advantage is that it makes easier 
for you to make contact with the younger generation. Therefore, I should also state 
that it makes opportunities to held big exhibitions. 

S.Ç.B. : Could you talk more about your exhibition called "The Window" that will take 
place between the dates 09.10.2015 - 17.11.2015 in Siyah Beyaz Art Gallery? 

H.K. : As an artist, I always want my exhibitions to have a main heading. The main 
heading of this exhibition is Window, in fact it is a conceptual framework. The 
window is inner's look at the outer. The reason for being is to lighten the inner life 
and provide a permeability between the environment and indoor. In other words, the 
window is like a cover for private lives of individuals who live in indoors. It is also 
an exit that connects them to the outdoor. Beyond it is a structural member that 
provides the individual to watch her own life from her own space by protecting 
herself, but it is an area to watch and read. In this area, you can watch lives, joys, 
griefs on the street and the fiction that will make you happy. This gives you an 
incredible chance to witness. This is why the window always disguises and the 
window is opened, closed, coloured, fades at your discretion. For me, the window 
is the frame of the world we live in. I used a window in this exhibition where I can 
look at what I have done. I created a new distance by concealing some parts of this 
window advertently. Technically, by benefitting from the kitsch material that I used 
before, I tried to re fictionalize the mythology that we lost, and the uneasiness of the 
chaos that we experience today.   

S.Ç.B. : Could you give us more details about the thinking process of  the works in the 
exhibition? 

H.K. : In fact, I believe that I touched on this subject while I was replying two of your 
former question. In painting, the material is the backbone of the language. This 
backbone should belong to you. The used material has an important share so that 
your words could turn into music and sense belonging, in other words, in order to 
transform into an original language. Of course, new things can be said with the 
technique that everyone uses, but a new material adds new energy to your 
language. In this respect, an original technique is closely related to an original 
language and a new material. 

S.Ç.B. : When we consider the location of Baksı Museum, right along with the 
exhibitions in Seljuk Alanya Shipyard, Salt cave; Can I learn your perspective of 
"space" and those of your projects and work? 

H.K. : Art is a matter of an idea. The habit of perceiving the artist in just familiar 
spaces, with familiar measurements and forms is a result of the idea that the art 
market shelters and the art is only commoditization. If the art is creativity, which it 
is,  if the art is taking risks, which it is, then that the artist creates different art 
environments and being in different spaces, meeting different people is not a topic 
that we can easily talk over. Thus, the space that the artist points out is the ideology 
itself, which was in your previous questions and I did not dwell on too much. This 
quest is an objection, this quest is a challenge, this quest is enquiring. Therefore, I 
believe that there is a consistent relationship between space and art. This is my way 
of thinking and it registers on all of my work. 

S.Ç.B. : What are your other projects that you plan to carry out in the future? 

H.K. : There are wide range of projects. Moving my main production to Baksı is one 
of them. There are a lot of big workplaces there. It is a catharsis point. National and 
international exhibitions are on my agenda as well and I will keep creating with 
some broadcast.

S.Ç.B. : Could you evaluate the contemporary art market in recent years from the 
point of the artist, gallery and collector? In this context, what can you say about the 
attitude of galleries? 

H.K. : In previous sections, we have covered the subject of art market formation. If we 
examine this subject closer, it cannot be said that the art market produces a 
satisfactory expansion. However, we cannot claim that there are not any 
developments in this field. Private museums, established after 2000, art fairs helped 
art environment to develop, with their organized publicity. In parallel to this, with 
some international support, it wants to extend its own boundaries. The capital 
started to see this art wise collecting as a reason of its existence. Active 
participations in international events that we can consider as fashion shows in a 
way, are more like "I'm there" rather than being artistic. And although it is related 
to creating a new environment, it would not be totally useless. In this environment, 
galleries do not fully play the part as a bridge between the gallery and audience. 
Some important galleries resist against this fashion formation and they give 
messages across to the audience. When we consider all of this, Galleries pass 
through a time that is surrounded with introversion, speculation and quality issues. 
Qualified galleries create a mission for overcoming this process. In my opinion, the 
gallerist is going through a process, which functions as a bridge between the artist 
or artwork and the audience. This process is evolving day by day towards to a much 
more positive place with resistances of serious galleries
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